

تتشرف كلية الدراسات العليا وكلية القانون بدعوتكم لحضور مناقشة رسالة الماجستير

العنوان

وسائل تسوية منازعات عقود الشراكة بين القطاعين العام والخاص (PPP) في القانون الإماراتي والقانون المقارن

للطالبة

عائشة بوجابر

الرقم الجامعي: 700041724

المشرف

د. عبد الرحيم المصلوحيقسم القانون العام – كلية القانون

المكان والزمان

11:00 صباحا

الثلاثاء، 12 نوفمبر 2024

كلية الإدارة والاقتصاد، مبنى (H3) غرفة الاجتماعات رقم (2020) الطابق الثاني

الملخص

تعتبر الشراكة بين القطاعين العام والخاص وسيلة لتمكين جهة الإدارة من تنفيذ المهام التنموية الموكلة إليها بما يخدم المصلحة العامة، مما يجعلها أداة لتحقيق الأهداف الاقتصادية والاجتماعية لدولة الإمارات العربية المتحدة. تزيد الطبيعة المعقدة والمركبة لهذه العقود من احتمالية نشوء نزاعات في مختلف مراحل تنفيذ المشروع، مما يهدد استدامتها وفعاليتها. تهدف هذه الأطروحة إلى مقارنة الأساليب المعتمدة لحل نزاعات عقود الشراكة الإدارية بين القطاعين العام والخاص في التشريعات محل المقارنة، مثل التشريعات، الفرنسية والمصرية، لتحديد الوسائل الأكثر فعالية لتجنب هذه النزاعات أو حلها. وتشمل الأساليب التي تمت دراستها التحكيم، الوساطة والتوفيق، المفاوضات، الخبرة الفنية، والقضاء.

كما تسعى الدراسة لتقييم مدى نجاح المشرع في تحقيق الموازنة بين مصالح الشركاء المتعارضة، بهدف دعم الأطراف من القطاعين العام والخاص على حد سواء في إدارة تلك النزاعات بكفاءة. وتستعرض الأطروحة التحديات الرئيسية التي تواجه الأطراف وكيفية تجاوزها، بالإضافة إلى تقديم توصيات عملية لتحسين آليات تسوية المنازعات.

واختتمت الدراسة بعدد من النتائج والتوصيات الهامة، التي تعزز من فعالية الشراكة بين القطاعين العام والخاص وتساهم في دعم التنمية المستدامة في دولة الإمارات العربية المتحدة.

كلمات البحث الرئيسية: عقود الشراكة الإدارية بين القطاعين العام والخاص، تسوية المنازعات، التوازن بين المصالح المتعارضة، القضاء، التفاوض، الخبرة الفنية، الوساطة، التوفيق، التحكيم.



The College of Graduate Studies and the College of Law Cordially Invite You to a Master Thesis Defense

Entitled

Dispute Resolution Mechanisms of Public-Private Partnership (PPPs) in UAE and Comparative Law

by

Aicha Boujaber

ID: 700041724 Faculty Advisor

Dr. Abderrahim El Maslouhi

Public Law Department

College of Law

Data &Venue

11:00 AM

Tuesday, 12 November 2024

College of Business and Economics building (H3) meeting room (2020) on the second floor

Abstract

Public-private partnerships (PPP) serve as a mechanism for enabling public entities to execute their assigned developmental tasks, aiming to serve the public interest. Thus, they become a crucial tool for achieving the economic and social objectives of the United Arab Emirates. The complex and multi-dimensional nature of these contracts increases the likelihood of disputes arising at various stages of project implementation.

This thesis compares the legal frameworks governing administrative public-private partnership (PPP) dispute resolution across the jurisdictions under review, assessing their effectiveness in preventing or resolving these conflicts. It further seeks to evaluate the success of legislators in balancing the conflicting interests of the parties involved, thereby supporting both public and private sector parties in managing such disputes efficiently.

Moreover, the study will explore the various dispute resolution mechanisms, including arbitration, mediation & conciliation, technical expertise, negotiation and judicial processes, to identify the most effective strategies for dispute avoidance and resolution.

The study concludes with significant findings and recommendations aimed at enhancing the framework for PPPs, ensuring adequate representation and protection of both public and private interests.

The research also provides insights into improving the efficiency of managing disputes arising from administrative partnership agreements, offering practical suggestions for public and private sector partners based on the key conclusions.

Keywords: Public-Private Partnerships (PPP), Administrative Dispute Resolution, Conflict Prevention, Arbitration, Mediation, Negotiation, Technical Expertise, Judicial Processes, Stakeholder Interests, Balancing Conflicting Interests.

